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Summary

        
The aim of the study was to determine the real physiological effects of CO2-gas-bath on the human organism in comparison with ordinary air and to assess the value of CO2-gas-treatment. Therefore the results of a double-blind-study between CO2-gas-bath and air bath of 22 women are presented. The physiological investigations showed the effects of CO2-gas-therapy compared and evaluated to ordinary air: peripheral vasodilatation, decrease of systolic and diastolic blood-pressure, initial increase of air or gas temperature during application, increase of respiratory rate combined with decreased endexspiratory CO2-concentration, increase of transcutaneous pO2, increase of arterio-venous difference, increase of PTT, subjective well-being with sensation of warmth and redness of the skin. Physiological effects observed in the air-bath can be attributed to the resting position. The CO2-gas-bath can be compared to the CO2-water-bath concerning its effects on borderline hypertension, slow wound healing etc.


      
        
Zusammenfassung

        
Es wurden physiologische Effekte des CO2-Gases auf den menschlichen Organismus untersucht und mögliche durch die Ruhelage bedingte Effekte ausgeschlossen.


        
In einer kontrollierten Doppelblindstudie wurde daher bei 22 Probandinnen das geschlossene CO2-Gas-bad mit einem geschlossenen Luftbad verglichen. Die physiologischen Untersuchungen zeigen deutliche Effekte der geschlossenen CO2-Gasbehandlung im Gegensatz zum geschlossenen Luftbad: periphere Vasodilatation, Senkung des systolischen und diastolischen Blutdruckes, initialer Gas- bzw. Lufttemperaturanstieg im Bademedium, erhöhte Atemfre-quenz mit erniedrigter endexspiratorischer CO2-Konzentration, Anstieg der transkutanen pO2, Zunahme der arteriovenösen Differenz, PTT-Anstieg, subjektiv angenehme Befindlichkeit mit Wärmegefühl und Rötung der Haut. Die bei den Luftbädern gefundenen Ergebnisse lassen sich der Ruheadaptation zuordnen. Die geschlossene CO2-Gasbehandlung kann daher, vergleichbar dem CO2-Wasserbad, zur Behandlung des Grenzwerthypertonus, zur unterstützenden Behandlung bei Wundheilungsstörungen etc. genutzt werden.


      

Key words

Balneotherapy - CO2-effects - CO2-gas-bath - health resort medicine
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